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خبــر

خبــر

با توجه به اطلاع 
رسانی های 

متعدد مبنی بر 
تعویق انداختن 

کوچ بهاره، 
جمع کثیری از 
عشایر مهمان 
و بومی کوچ 

خود را به اوایل 
اردیبهشت ماه 

مؤکول کرده اند 
اما بعضی از 
خانوارها به 

شیوه های سنتی و 
بعضاً ماشینی، به 

کوچ برای مناطق 
سردسیر مبادرت 

کرده اند.

مدیرکل امور 
عشایر استان 

ایلام در خصوص 
کوچ عشایر به 

مناطق سردسیر 
اظهار داشت: 
برابر دستور 
سازمان امور 

عشایر کشور، به 
همه عشایر اعم 

از بومی و مهمان 
ابلاغ شده است، تا 
پایان فروردین ماه 

در مناطق 
گرمسیری بمانند 

و با گرم شدن 
هوا از طریق 

کوچ ماشینی به 
میان بندها یا نقاط 

ییلاقی بروند.

همه ساله از 
آذرماه تا اواخر 

اسفندماه یا اوایل 
فروردین ماه 

بیش از 2 هزار 
و 500 نفر از 

عشایر استان های 
کرمانشاه، لرستان 
و همدان، با 600 

تا 900 هزار 
رأس دام سبک 

و سنگین، به 
مناطق گرمسیری 

استان ایلام 
کوچ می کنند.

هدیهسپاهکردستانبهعلومپزشکی

وضعیت اقلام پزشکی استان مناسب است
ســپهرغرب، گــروه خبــر: ســربازان گمنام 
امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات سپاه بیت المقدس 
کردستان، هديه ای را در حمايت از مدافعان سلامت 
کــه در خط مقدم مبارزه بــا کرونا ويروس، در حال 

خدمت رسانی هستند، اهدا کردند.
روز چهارشــنبه، سازمان اطلاعات ســپاه بیت المقدس 
اســتان کردســتان هدیــه ای را در حمایــت از مدافعان 
ســلامت که در خط مقدم مبارزه با کرونا ویروس، در حال 

خدمت رسانی هستند، اهدا کرد.
یکی از سربازان گمنام سازمان اطلاعات سپاه کردستان، 
در خصــوص این برنامه گفت: امنیت و ســلامت دو مقوله 
بســیار مهم هستند که تا زمانی که آنها را از دست ندهیم، 
متوجه نبودشان نمی شــویم و امروز که به برکت نیروهای 
نظامی، انتظامی، امنیتی و اطلاعاتی توانسته ایم، امنیت قابل 
قبولی را در منطقه حاکم کنیم، احساس وظیفه می کنیم که 
در زمینه ایجاد ســلامت نیز در کنــار مدافعان این عرصه 

خدمت رسانی کنیم.
وی اظهار داشــت: ســربازان گمنــام امام زمان)عج( در 
سازمان اطلاعات ســپاه، به عنوان حامیان حوزه سلامت از 
روزهای نخســت که مردم استان کردستان، با این ویروس 
مواجه شــدند، حمایت خود را اعلام کردند و تا امروز نیز در 

کنار مدافعات سلامت حضور داشته اند.
ایــن ســرباز گمنــام افــزود: بــه همین مناســبت 
محلــول  میلی لیتــری،   500 پنج هزار بطــری  تعــداد 
ضدعفونی کننــده، به ارزش ریالــی 300 میلیون تومان، 
امــروز در اختیار علوم پزشــکی کردســتان قرار گرفت تا 
در اختیار پرســنل، پرســتاران و دکترهایی قرار گیرد که 

در بیمارســتان ها و مراکز درمانی سطح استان، در حال 
کرونا ویروس هستند. با  مقابله 

      وضعیت اقلام بهداشتی در کردستان مناسب 
است

رئیس دانشــگاه علوم پزشکی کردســتان نیز بیان کرد: 
خوشــبختانه با کمک خیران توانســته ایم، اقلام بهداشتی 
مورد نیاز خود را تأمین کنیم و در حال حاضر وضعیت اقلام 

بهداشتی در کردستان مناسب است.
فرزیــن رضاعی ادامــه داد: بخــش عمــده ای از تمام 
نیازهای دانشــگاه های علوم پزشــکی سراسر کشور، توسط 
خیران تأمین  شــده و در استان کردستان نیز تا چهاردهم 
فروردیــن، حدود چهار میلیارد و 500 میلیون تومان، کمک 
دریافت شــده  است که اگر این کمک ها نبود، بدون شک در 

تأمین مواد بهداشتی با مشکل مواجه می شدیم.
وی یادآور شــد: در حــال حاضر خوشــبختانه وضعیت 
ماســک، لباس ایزوله، دســتکش و مواد ضدعفونی کننده 
در بیمارســتان ها و مراکز درمانی ســطح استان، نه در حد 

ایده آل، اما در حد مطلوب قرار دارد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کردستان در ادامه به کمک 
ســازمان اطلاعات سپاه پاسداران کردســتان، اشاره کرد و 
گفت: این ســازمان امروز به مناسبت نیمه  شعبان، پنج هزار 
بطری محلول ضدعفونی را برای استفاده در بیمارستان های 

استان، اهدا کردند.
رضاعی اظهار داشــت: از روزهای اول ایــن بیماری در 
کردســتان، مجموعه های مختلف سپاه، کمک های بسیاری 
در زمینه های مختلف به دانشــگاه علوم پزشکی کرده اند که 

احداث نقاهتگاه ها، ضدعفونی کردن معابر و کمک های مالی 
از جمله این کمک ها است.

وی در ادامه ســخنان خود به برنامه هــای آینده برای 
مقابله با کرونا ویروس در اســتان، اشــاره کرد و افزود: ستاد 
ملی کرونا، طی چند هفته ســخت گیری های بسیاری را در 
اجرای طرح فاصله گــذاری اجتماعی، به کار گرفت و پس از 
آن قصد دارد، به تدریج کسب و کارهایی که کمتر در راستای 
شــیوع این ویروس خطرساز هســتند را مجدداً بازگشایی 

کند.
رئیــس دانشــگاه علوم پزشــکی کردســتان بیان کرد: 
بازگشایی ناگهانی تمامی کســب و کارها موجب ایجاد موج 
دوم انتشــار ویروس کرونا، می شــود و به همین دلیل اگر 
مردم همچنان دستورالعمل های بهداشتی را رعایت نکنند، 

ممکن است دچار مشکلات فراوانی شویم.
رضاعی ادامه داد: در حال حاضر، شــاید به حالت ثبات، 
رسیده باشــیم، اما این یک ثبات شــکننده اســت و مردم 
نباید با عدم رعایت فاصله گذاری اجتماعی و هشــدارهای 

بهداشتی زمینه انتشار این ویروس را فراهم کنند.
وی یادآور شد: امروز نمی توانیم ادعا کنیم که توانسته ایم، 
این بیماری را کنترل کنیم و به ثبات رســیدن تنها، به این 
معنی اســت که ورودی و خروجی تعداد بیماران به مراکز 
درمانی تقریباً به یک نسبت رسیده و کمبود امکاناتی نظیر 

تخت و دستگاه های اپیلاتور نداریم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کردستان گفت: از همین رو 
از مردم درخواســت داریم که همچنان با بازگشایی برخی 
از مشــاغل، در صورت عدم نیاز و ضرورت برای مراجعه، از 

خروج از منزل خودداری کنند.

استاندارکردستانخواستارشد:

لزوم تسریع در بهره برداری 
منطقه اقتصادی بانه و شهرک صنعتی سنندج

سپهرغرب، گروه خبر: استاندار کردستان گفت: بايد توان 
مديريتی اســتان صرف طرح ها و پروژه هايی شود که قابلیت 
اجرايی داشــته و از اين رو منطقه اقتصادی بانه و شــهرک 

صنعتی سرنجیانه سنندج بايد به بهره برداری برسند.
بهمن مرادنیا در سومین جلسه اقتصاد مقاومتی استان کردستان 
که به بررســی و تصمیم گیری در خصوص پروژه های مهم و سازگار 
با شعار ســال برای اتمام، اختصاص یافت، اظهار داشت: در استان به 
جای اینکه تعداد زیادی پروژه پراکنده داشته باشیم، لازم است چند 
پروژه مهم و اثرگذار را در دستور کار قرار  دهیم و آنها را در مدت زمان 

مشخص به بهره برداری برسانیم.
وی با بیان اینکه ما در کردستان دنبال ایجاد صنایعی هستیم که 
اشــتغال پایدار به دنبال داشته باشند، افزود: پروژه های صنعتی بزرگی 
که برای استان تعریف شــده، بخش زیادی از کارهایشان که نیازمند 
پیگیری های فراوان بوده، انجام شده اســت که نمونه آن تأمین اعتبار 
و خوراک برای پتروشــیمی بعث کردســتان بوده که با عادی شــدن 

وضعیت کشور عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
اســتاندار کردســتان در ادامه ســخنان خود بر ضرورت اتمام و 
واگــذاری منطقه ویژه اقتصادی بانه و شــهرک صنعتی ســرنجیانه 
ســنندج تأکیدکرد و ادامه داد: سال گذشــته ما 1٨ میلیارد تومان از 
اعتبارات اســتان را به اتمام این شهرک ها، اختصاص دادیم و قرار شد 
شرکت شهرک های کشور هم، معادل همین رقم را اختصاص دهد که 

این کار را نکرده است.

مرادنیا یادآور شــد: لازم است شرکت شــهرک های صنعتی استان 
به صورت جدی پیگیر دریافت و هزینه کرد این اعتبارات شود و این دو 
شهرک در سال جاری به اتمام برسند و به سرمایه گذاران واگذار شود.

وی همچنین خواســتار توجه بیشتر به زیر ســاخت های صنایع 
دستی و گردشگری شد و بیان کرد: ما قرار است در استان، برنامه ها و 
مراسم های ملی و بین المللی داشته باشیم و عملًا امکانات گردشگری 

جوابگوی این برنامه ها نیست.
استاندار کردســتان گفت: در سنندج هتل هایی که برای ساخت، 
تســهیلات دریافت کرده انــد، باید در کمترین زمان بــه بهره برداری 
برسند، زیرا ما معتقدیم، ساخت هتل، در خدمت توسعه استان است.

فرماندارسنندج:

مردم در خانه بمانند
روستاهایمشکوکبهکروناباورودنیروهایبهداشت
ودرماندرحالکنترلاست،فردفوتشدهبراثرکرونا

ازدماوندآمدهبود
سپهرغرب، گروه خبر - سمیرا گمار: فرماندارسنندج 
گفت: بر لزوم در خانه ماندن و تلاش برای اطلاع رسانی 

در روستاها به مثابه شهر يادآوری کرد:
ایــن روزها تقریبــاً همه جــا صحبت از جــولان ویروس 
کروناســت. ویروسی که از چین شروع شــده و دامن خیلی از 

کشورها از جمله ایران را هم گرفته است.
از آغازین روزهای شــیوع ویروس کرونا، شــاهد خدمات و 
تلاش هــای خالصانه متولیان بهداشــت و درمــان، گروه های 
داوطلب و جهادی مردمی، از اقشار مختلف و مسؤولانی بودیم 
که در جای جای ایران اســلامی بی وقفه در صف اول مبارزه با 
ویروس کرونا، ایثار و فداکاری را سرلوحه کار خود قرار دادند و 
در این راه بشردوستانه از جان روی برگرداندند و دل در گروی 
صیانت و حراســت از جسم و جان بی شمار انسان های مبتلا و 

دردمند بستند.
انعــکاس ابعاد مختلف خدمت رســانی ها و اقداماتی که در 
راســتای مبارزه با کرونا ویروس انجام شــده، یکــی از وظایف 
رسانه هاســت و با ذکر این مقدمه کوتاه خبرنگار ســپهرغرب، 
برای اطلاع از جزییات آنچه در شهرستان سنندج در روزهای 
کرونایی گذشته گفت  وگویی با ابراهیم زارعی فرماندار سنندج 

ترتیب داده است که در ادامه آن را خواهید  خواند:
      سپاه، ارتش، فوريت های پزشکی، هلال احمر و 

کادر درمان در خط مقدم مبارزه
ابراهیــم زارعی بــا بیــان اینکه در راســتای مبــارزه با 
کرونا ویروس، دو نوع اقدام و برنامه داریم، عنوان کرد: نخســت 
اقداماتی است که توسط کادر پزشکی و درمانی صورت می گیرد 
و شــامل شناسایی، قرنطینه و درمان بیماران بوده و به صورت 
روزانه گزارش ها اقدامات در این بخش ارایه می شــود و دیگری 
اقداماتی اســت که به منظور پیشگیری از شــیوع بیماری در 

سطح شهر در حال انجام است.
دوم  دســته  اقدامــات  خاطرنشــان کرد:  ادامــه  در  وی 
ضد عفونی کردن معابر و تقسیم شهر به پنج منطقه و گندزدایی 
توســط گروه های مختلفی از سپاه، بســیج، ارتش، شهرداری، 
اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی و تعطیلی بخشــی از بازار و 
پاساژهای سنندج اســت که به منظور مقابله  با کرونا در سطح 

شهر و معابر صورت می گیرد.
فرماندار ســنندج با تأکید  بر اینکــه در حال حاضر اوضاع 
تحــت کنترل اســت، تصریح کــرد: مردم همــکاری خوبی با 
مســؤولان و متولیان امر در تعطیلی مراکز خرید داشــتند که 
این مسئله سهم عده ای در مهار و کنترل بیماری ایفا می کند. 
ضمن اینکه افرادی هم که در این مورد همکاری نکردند، مرکز 

خرید آنها پلمب شد.
زارعی ادامه داد: گشت زنی در خیابان ها، خبررسانی از طریق 
خانه های بهداشــت برای در خانه  ماندن و اهدای بســته های 
حمایتی و مواد بهداشــتی به افراد تحت پوشش کمیته امداد 
و بهزیســتی در اواخر اسفندماه سال گذشته و کمک رسانی به 
اقشــار آســیب پذیر، بدون درآمد و بیکار با استفاده از ظرفیت 
ســازمان های مردم نهاد از دیگر اقداماتی بود که در راســتای 

مبارزه با ویروس کرونا در سنندج صورت گرفت.
      با عوامل شیوع کرونا با جديت برخورد می کنیم

وی با تأکید بر جمع آوری دست فروش ها به منظور جلوگیری 
از ازدحام جمعیت و شــیوع کرونا ویروس، اعلام کرد: مقابله با 
کلیه عواملی که این ویروس را منتشــر می کنند، در طول این 

مدت با جدیت پیگیری و انجام شده است.
فرماندار سنندج با ابراز قدردانی از تلاش های کادر بهداشت 
و درمان، هلال احمر، فوریت های پزشکی، سپاه و ارتش،  گفت: 

از مردمــی که در طول این مدت در خانــه مانده و به توصیه 
کارشناسان امر در این باره توجه کرده اند، تشکر می کنم، البته 
برخی نیز نسبت به توصیه ها کم توجهی می کنند که امیدوارم 
از این پس در خانه بمانند تا زنجیره انتقال ویروس قطع شده و 
بتوانیم با جدیت و تلاش بیشتری به مبارزه با کرونا بپردازیم.

ابراهیمــی در بخش دیگری از ســخنان خــود به خبرنگار 
سپهرغرب گفت: متأسفانه به علت بی توجهی های صورت گرفته 
شاهد آلوده شدن دو روستای شهرستان سنندج به کرونا ویروس 
بودیــم کــه بلافاصله پس از اطــلاع از این موضوع دانشــگاه 
علوم پزشکی ورود کرده و خانواده هایی که احتمال ابتلای آنها 

وجود داشت، قرنطینه شد.
وی ادامه داد: شــخصی از اهالی دماونــد که مبتلا به کرونا 
ویروس بوده، شــبانه به یکی از روســتاها وارد شــده که با بی 
 توجهی به حضور او، امکان آلوده شــدن چند نفر ایجاد شــده، 
البته متأســفانه شخص مبتلا به کرونا ویروس، فوت شده و بقیه 

افراد نیز تحت کنترل و مراقبت هستند.
فرماندارســنندج در پایان سخنان با تأکید بر لزوم در خانه 
ماندن و تلاش برای اطلاع رســانی در روســتاها به مثابه شهر 
یادآوری کرد: اگر مــردم حضور این فرد را اطلاع می دادند، ای 
بسا مشــکلات بعدی به وجود نمی آمد. روستا ها اگر چه به طور 
مداوم رصد و بررسی می شوند، اما نیاز به همکاری مردم داریم 
تا نه تنها خود، در خانه بمانند و از خروج غیر  ضروری خود داری 
کنند، بلکه نسبت به افرادی که احتمال ابتلای آنها وجود دارد 
و از نقاط دیگر به روســتا ها می روند نیز بی تفاوت نباشــند تا 
پیشــگیری و درمان کرونا ویروس با ســرعت بیشتری صورت 

گیرد.
در خاتمــه باید گفت: این موجود ریــز و ویروس منحوس 
با کســی تعارف ندارد و با همه تلاش هایــی که در راه درمان 
و پیشــگیری از ســوی همه گروه های جهادی و متولیان امر 
کشــیده می شــود. اگر خود فــرد را در حال تســامح ببیند، 
دامن او را می گیرد و شــاید برای همین اســت که مهم ترین 
دســتورالعمل برای مقابله با کروناویروس، برای ما مردم است. 
اینکه در خانه ها و شهرهای خودمان بمانیم، بهداشت فردی را 
رعایت کرده و از ارتباطات و حضور در تجمعات، پرهیز  کنیم تا 

زنجیره انتقال ویروس قطع شود.
نکته پایانی اینکه شاید روزهای نخست شیوع کرونا ویروس 
فکر جولان آن در روســتاها بعید به نظر می رســید اما اکنون 
شــاهد آن هســتیم که اگر فاصله اجتماعــی و مراقبت های 
بهداشــتی فردی صورت نگیرد می تواند طــول دوره کرونا را 

افزایش داده و تبعات خطرناکی ایجاد کند.
مردم نباید نگاهشــان به کرونا به عنوان انگ یا برچســب 
زشت باشد و ای بسا اگر این طور نباشد در صورت بروز علایم 
فورا به خانه بهداشــت روستا مراجعه کرده و اقدامات مراقبتی 
در مــورد آنها صورت می پذیرد، ضمن اینکه در روســتاها نیز 
همانند شهر همدلی نیاز اســت تا شکست با کرونا با موفقیت 

بیشتری صورت پذیرد.
بررســی ها نشان می دهد خوشــبختانه مردم روستاها عزم 
راســخی برای کنترل بیماری دارند و اطلاع رســانی ها جدی 
گرفته شــده اما به توجه بیشــتری در این بخش نیاز است تا 
اکنون که انجام مراســمات و تجمعات در روســتا ممنوع شده 
شــیوع بیماری که کاملا بســتگی به رفتار مردم منطقه دارد، 

کرونا به یاری خدا و تلاش مردم مهار شده و به صفر برسد.

گفتگو همزمانی کوچ و کرونا و سردرگمی عشایر ایلام
سپهرغرب، گروه خبر: بهار فريبا سلانه سلانه از 
راه رسیده است و با رفتن فصل سرما ديگر بار به 
عشاير کوچرو مأوا گزيده، در مناطق گرمسیر، گاه 
رفتن و رحیل کوچ به نقاط سردســیر و يیلاقی را 

نويد می دهد.
عشایر امســال نیز همچون همیشه با  آغاز فصل بهار 
و گرم شدن مناطق گرمسیری عزم رفتن دارند و آهنگ 
ســفر به ییلاق می نوازند. اما این بار برخلاف همه ســاله 

کوچشان، با مشکل مواجه شده است.
ویروســی به اســم کرونا که طی هفته های گذشته 
سایه انداخته بر کوی و برزن دیارمان و زندگی روزمره مان 
را، تحت  الشــعاع خود قــرار داد و در ایــن میان حتی 
جامعه پاک و بی آلایش عشــایر نیز از گزند این ویروس، 

بی نصیب نمانده اند.
عشــایر بر اســاس تقویم ســنتی خود همواره از 15  
اسفند ماه تا 15 فروردین ماه از مناطق گرمسیر قشلاقی 
به سمت مناطق سردســیر ییلاقی کوچ می کنند و برای 
اینکه در زمان مناسب اقلیمی، به نقاط سردسیر برسند از 
شیوه کوچ سنتی و اتُراق در میان بندها استفاده می کنند.

ولی امســال با توجه به گسترش شیوع کرونا علاوه بر 
اینکه اجازه کوچ ســنتی به عشــایر داده نشده بلکه از 
آنها خواســته شده اســت، کوچ به میان بندها و ییلاق را 
به تعویــق بیاندازنــد و تا پایان فروردین مــاه در مناطق 
گرمســیری باشند یا تا زمانی که گیاهان خودرو سرسبز 
و تازه هســتند و قابلیت مصرف برای احشــام را دارد و 
گرمای هوا آزاردهنده نباشد در مناطق قشلاقی بمانند.

بر اســاس تفاهم نامه بین سازمان های امور عشایر و 
جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشــور و همراهی ســایر 
ارگان های مرتبط به عشــایر اجازه داده شده اســت که 
به خاطر وجود ویــروس کرونا در زمان کوچ بهاره خود، 

تغییراتی ایجاد  کنند.
در حالــی که برخی از عشــایر ســاکن، در مناطق 
گرمســیری با توجه به شــرایط اقلیمــی منطقه کوچ 
خود به میان بندهــا را آغاز کرده اند و تعدادی از آنها در 
میان بندها مســتقر  شــده اند و برخی نیز هنوز اقدام به 

کوچ نکرده اند.
مســؤولان ایلام علاوه بر مدیریت کوچ عشــایر بومی 
اهل اســتان با چالش جدی تری در خصوص کوچ عشایر 
غیربومی مهمان، اهل اســتان های همدان، کرمانشاه و 
لرستان مواجه هستند که همه ساله فصول زمستان را در 

نواحی گرمسیری استان ایلام می گذرانند.
امســال به طور جدی از این عشایر خواسته شده است 
که کوچ خود را به صورت ماشینی انجام دهند و مستقیم 
از مناطــق قشــلاقی ایلام، به ســمت مناطــق ییلاقی 
اســتان های خود برونــد که با عدم تمکیــن و ممانعت 
عشایر مهمان مواجه شده اند و این عشایر همچنان شیوه 
کوچ ســنتی و اتُراق در میان بندهــا را ترجیح می دهند 
تــا در زمان مناســب آب و هوایی به مناطق سردســیر 

استان های خود برسند.
هرچند عشایر بومی عمدتاً از ایل راه ها عبور می کنند 
اما بــا این وجــود عبور از حاشــیه برخی روســتاها یا 
شــهرک های کوچــک اجتناب ناپذیر اســت و عشــایر 
خواه ناخــواه از برخــی نواحی روســتایی عبور می کنند. 
عشــایر مهمــان بعضــاً از مســیرهای اصلــی و فرعی 
کوچ می کنند و در طول مسیر ایلام تا رسیدن به مناطق 
ییلاقی اســتان های خود از روستاها و شهرهای مختلف 
تردّد دارند و حتی برای تهیه مایحتاج خود به مغازه های 
طول مســیر مراجعه می کنند  و همین موضوع می تواند 

عامل انتقال ویروس کرونا به نواحی مختلف باشد.
بــا توجه به اطــلاع رســانی های متعــدد مبنی بر 
تعویق انداختن کوچ بهاره، جمع کثیری از عشایر مهمان 
و بومــی کوچ خــود را به اوایل اردیبهشــت ماه مؤکول 
کرده اند اما بعضی از خانوارها به شیوه های سنتی و بعضاً 
ماشینی، به کوچ برای مناطق سردسیر مبادرت کرده اند.

       الزام عشاير نوار مرزی ايلام به کوچ
یکی از عشایر کوچ نشین مستقر در منطقه گرمسیری 
کولــگ مهران در زمینه کوچ خانــواده خود، به مناطق 
سردسیر اظهار داشت: امور عشــایری و منابع طبیعی و 
آبخیزداری با توجه به شــیوع بیمــاری کرونا برای کوچ 
خانوارهای عشایر ســاکن در این منطقه، اجازه اتُراق تا 

اواخر فروردین ماه را به ما داده اند.
عیســی احمدبیگی افزود: باتوجه به اینکه چادرهای 
ما، در جوار مرز قرار دارد، باید در سریع ترین زمان ممکن 
به خارج از محدوده مرزی و به میان بندها کوچ کنیم. در 
حالیکه ما هنوز فرصت کوچ به میان بند و ییلاق را داریم.

وی اضافه کرد: هنوز مناطق ییلاقی ســرد اســت و 
قابل ســکونت و استقرار برای چادرهای عشایری نیست 

و همچنین ایل  راه ها، در طول مســیر برخی از روستاها 
قــرار دارد و این روســتاها در ایام تعطیــلات نوروزی و 
روزهــای پایانی هفتــه از مناطق شــهری مهمان پذیر 
هســتند و می توانند بیماری کرونا را به جامعه عشایری 
انتقال دهنــد. در حالیکــه تصمیم خانواده های عشــایر 
مستقر در مرز، اینســت که با گرم شدن هوا با ماشین و 

بدون اتراق در میان بندها به ییلاق کوچ  کنیم.

      عشــاير برای تردّد و تهیه مايحتاج خود، 
نیازمند مجوز هستند

یکی دیگــر از اعضای خانواده های عشــایری که به 
میان بنــد تخت خوان واقــع در حد فاصل ایلام به مهران 
کوچ کرده اند، گفت: کمتر از یک هفته اســت در میان بند 
مســتقر هستند و قصد اســتقرار در منطقه ییلاقی درّه 
ارغوان شــهر ایلام را دارند که هم اکنون به علت سرمای 

هوا و کوهستانی بودن منطقه، قابل سکونت نیست.
شــیخ علی نوروزی افزود: اما شــنیده ایم که منطقه 
تفریحی ارغوان شهر برای جلوگیری از تفرّج گردشگران 
مســدود است و هیچ ماشینی حق تردّد به آن نواحی را 
ندارد و با توجه به اینکه ما، به محض مساعد شــدن هوا 
به صورت ماشــینی به آن منطقــه نقل مکان می کنیم و 
در طول مدت حضــور در آن منطقه ییلاقی برای تهیه 
برخی مایحتاج خود مکرر به شهر ایلام مراجعه می کنیم. 
انتظار داریم مســؤولان برگه تردد و مجوز عبور و مرور به 
مــا بدهند تا برای کوچ و تردد بین  شــهری با مشــکل 

مواجه نشویم.

      پايان فروردين ماه فرصت حضور عشاير در 
قشلاق،کوچ عشاير مهمان، مشکل ساز شده است

مدیرکل امور عشــایر اســتان ایلام در خصوص کوچ 
عشــایر به مناطق سردسیر اظهار داشــت: برابر دستور 
سازمان امور عشایر کشور، به همه عشایر اعم از بومی و 
مهمان ابلاغ شده اســت، تا پایان فروردین ماه در مناطق 
گرمســیری بمانند و با گرم شــدن هــوا از طریق کوچ 

ماشینی به میان بندها یا نقاط ییلاقی بروند.
علی سلیمی یادآور شــد: عشایر بومی مشکل خاصی 
ندارند، زیــرا از طریق ایل راه هایی کــه ارتباط چندانی 
با نقاط شــهری و روســتایی ندارند، کوچ می کنند و در 
میان بندها یا نقاط ییلاقی مســتقر می شوند و کمترین 
تماس را با ساکنان روستاها و شهرها دارند. اما در مورد 

کوچ عشایر مهمان، شرایط فرق می کند.
وی توضیــح داد: عشــایر مهمــان همه ســاله از 15 
اســفند ماه تا نیمه اول فروردین ماه، به صورت ســنتی، 
برای کوچ به مناطق سردســیر اســتان های مبدأ خود، 
اقدام می کننــد و هــدف آنها اینســت کــه نیمه دوم 
اردیبهشــت ماه که هوا در نقاط سردســیر آن استان ها، 
مســاعد و علف در زمین به اندازه کافی روییده اســت، 
بــه آن نقاط برســند و برای همین در طول مســیر در 
میان بندهای مختلف اســتان ایــلام اتراق می کنند. این 

مورد به نوعی برای استان ایلام، مشکل ساز شده است.

      عبور عشاير مهمان از شهرها و روستاها 
مخاطره آمیز است

سلیمی افزود: این عشایر در مدت خروج از استان هم، 
از ایل راه ها و هم، از جاده های اصلی و فرعی عبور می کنند 
و از شهرها و روستاهای متعددی می گذرند که می تواند 
مخاطره آمیز باشــد و همچنین در میان بندهای استان، 
امکان درگیری میان عشــایر مهمان و بهره برداران بومی 
بر سر چرای احشــام، وجود دارد. آنچنان که در گذشته 

اتفاق های ناگوار در این زمینه، رخ  داده است.

وی گفت: چندین جلســه با حضور معاون سیاسی 
امنیتی استاتدار ایلام و رؤسای امور عشایر استان های 
مهمان، در خصوص شیوه کوچ عشایر مهمان، تشکیل 
شده اســت. هرچند همگان بر کوچ ماشینی و افزایش 
زمان اتراق این عشــایر، در مناطق گرمسیری استان 
ایلام، یا کوچ ماشــینی مســتقیم به نقاط سردسیری 
اســتان های مبدأ، اتفاق نظر داشــته اند، اما عشــایر 
مهمان بر اســاس تقویم کوچ خود، شــیوه های کوچ 
ســنتی و زمان مدنظر خود برای رســیدن به مناطق 
سردســیر اســتان های مبــدأ را انجام می دهند و این 
موضــوع برای شهرســتان ها در طول مســیر آنها در 

ناخوشایند است. ایلام  استان 
وی تأکید کــرد: آموزش های لازم به عشــایر، برای 
پیشــگیری از ابتلای آنها به بیماری کرونا، صورت گرفته 
و در این مدت هیچ گونه موردی از ابتلای عشــایر بومی 
استان به این ویروس، گزارش نشده است و در بین عشایر 
مهمان نیز تنها یک نفر مبتلا شــده بود که اقدامات ویژه 

درمانی برای این فرد و خانواده اش انجام  شد.

      صدور 500 هزار کارت چرا برای عشاير
معاون فنــی منابع طبیعــی و آبخیزداری اســتان 
ایلام گفت: همه عشــایر حاضر در مناطق گرمســیری، 
تا بیســتم فروردین  ماه و در صورت لــزوم تا پایان ماه 
جــاری، می تواننــد در این مناطق باشــند و باتوجه به 
تفاهم نامه های بین سازمان امور عشایر و جنگل ها، مراتع 
و آبخیزداری کشور، به علت شیوع کرونا، تأخیر در کوچ 

عشایر از قشلاق ها، بلامانع است.
حجت اله فتحی افزود: منابــع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان ایلام 500 هزار کارت چرای احشــام در مراتع 
طبیعی را برای عشــایر صادر کرده است که تعدادی از 
این کارت های چرا متعلق به عشایر مهمان است و طبق 
این کارت های چرا برای هــر بهره بردار منطقه و میزان 

استفاده از علفزارها و مراتع مشخص شده است.
به علت شــیوع بیمــاری کرونا، طــی تفاهم نامه های 
منعقد شده بین ســازمان های امور عشــایر و جنگل ها 
مراتع و آبخیزداری کشــور، عشــایر مجاز هســتند، تا 
پایــان فروردین مــاه در مناطــق گرمســیری بمانند و 
ســپس به شیوه ماشینی و مستقیم به مناطق ییلاقی یا 
میان بندها، کوچ کنند و هیچ گونه کوچ ســنتی و عبور از 

مناطق مختلف را نداشته باشند.
71 درصد جمعیت دام استان ایلام، در اختیار عشایر 
اســت و این قشر، ســالانه هفت هزار و 900 تن گوشت 
قرمز، 25 هزار تن شــیر، 465 تن روغن حیوانی و 170 

میلیارد ریال صنایع دستی، به ارزش میانگین چ
      استان ايلام دارای 9 هزار خانوار با جمعیت 
60 هزار نفر و يک میلیون 400 رأس دام ســبک و 

سنگین است.
همــه ســاله از آذرماه تــا اواخر اســفندماه یا اوایل 
فروردین مــاه بیــش از 2 هــزار و 500 نفر از عشــایر 
اســتان های کرمانشاه، لرستان و همدان، با 600 تا 900 
هزار رأس دام ســبک و ســنگین، به مناطق گرمسیری 

استان ایلام کوچ می کنند.
تمــام خدمــات بهداشــتی، درمانــی، آموزشــی، 
اطلاع رسانی و مایه کوبی این عشایر، از سوی استان های 
مبدأ صورت می گیرد و در صورت اضطرار یا موارد خاص، 

استان ایلام به این عشایر خدمات رسانی می کند.
بیماری کرونا از طریق تماس با بیمار و ذرّات تنفسی 
او، به دیگران منتقل می شــود و علایم آن سرفه خشک، 
گلودرد، تنگی نفس، تب، ســردرد، خستگی و درد بدن 

است.

مدیرامورزراعتسازمانجهادکشاورزی:

کردستان موظف به خرید 989 هزار تن گندم به صورت تضمینی شد
امور زراعت سازمان  ســپهرغرب، گروه خبر: مدير 
جهادکشــاورزی گفت: اين اســتان در ســال زراعی 
جاری موظف بــه خريد 989 هزار تن گندم مازاد بر نیاز 

کشاورزان، به صورت تضمینی شده است.
محمدصالح احمدی روز چهارشنبه در اولین جلسه کمیته 
پایش و پیش آگاهی زراعت اســتان کردســتان، اظهار کرد: با 
توجه به شــرایط جوی فعلی و رشــد مناسب ساقه های گندم 
پیش بینی می شــود، در سال زراعی جاری، یک میلیون و 100 

هزار تنُ گندم، در مزارع استان تولید شود.
وی افــزود: وزارت جهادکشــاورزی نیز بــا توجه به نقش 
کردســتان، در تأمین امنیت غذایی کشــور، این اســتان را بر 

 اســاس پیش بینی های اولیه موظف کرده تا 9٨9 هزار تن از این 
میزان محصول را به صورت تضمینی خریداری کند.

مدیر امور زراعت سازمان جهادکشاورزی ادامه داد: در سال 
زراعی جــاری 590 هزار و 450 هکتار از اراضی این اســتان، 
زیر کشــت گندم رفته که 40 درصد از ایــن اراضی هم اکنون 
در مرحلــه پنجه دهی بوده و 1٨ درصد نیز این مرحله را کامل 

کرده اند.
احمدی یادآور شــد: با وجود اینکه در ســال زراعی جاری، 
نزولات جوی 40 درصد، کاهش داشــته اند امــا به دلیل اینکه 
بارش ها در زمان مناسبی روی داده، روند سبز شدگی در مزارع 

گندم استان، نسبت به سال های گذشته مناسب است.


